



អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញក្នុងតុលាការកម្ពុជា

Extraordinary Chambers in the Courts of Cambodia

Chambres Extraordinaires au sein des Tribunaux Cambodgiens

សវនាការជំនុំជម្រះសេចក្តីរបស់អ.វ.ត.ក លើកទីមួយ

ទៅលើឧក្រិដ្ឋកម្មនៃរបបខ្មែរក្រហមក្នុងទសវត្សរ៍ ១៩៧០ បើកជាផ្លូវការ

តុលាការចាប់ផ្តើមសវនាការជំនុំជម្រះលើសំណុំរឿងទាក់ទងនឹងកាំង ហ្គេក អ៊ាវ ហៅខុច
អតីតប្រធានមន្ទីរសន្តិសុខ

ភ្នំពេញ (អ.វ.ត.ក) កិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការនាំយកយុត្តិធម៌និងការទទួលខុសត្រូវ
ចំពោះឧក្រិដ្ឋកម្មប្រព្រឹត្តិឡើងក្នុងរបបខ្មែរក្រហមចន្លោះពីឆ្នាំ១៩៧៥ ដល់ឆ្នាំ១៩៧៩
បានឈានមួយជំហានទៅមុខជាមួយនឹងការចាប់ផ្តើមសវនាការបឋមលើសំណុំរឿង
ទីមួយរបស់អង្គជំនុំជម្រះវិសាមញ្ញក្នុងតុលាការកម្ពុជា (អ.វ.ត.ក)។

នាថ្ងៃនេះ អ.វ.ត.ក ដែលជាតុលាការកូនកាត់ឯករាជ្យគាំទ្រដោយអង្គការសហប្រជាជាតិ
បានចាប់ផ្តើមដំណើរការសវនាការទៅលើជនជាប់ចោទកាំង ហ្គេកអ៊ាវ ហៅខុច។ កាំង ហ្គេកអ៊ាវ
ត្រូវប្រឈមមុខនឹងការចោទប្រកាន់ពីបទឧក្រិដ្ឋកម្មប្រឆាំងនឹងមនុស្សជាតិការរំលោភបំបាត់យ៉ាង
ធ្ងន់ធ្ងរលើសន្តិសុខក្រុងហ្សឺណែវឆ្នាំ១៩៤៩ រួមនឹងបទឧក្រិដ្ឋដែលមានចែងក្នុងក្រមព្រហ្មទណ្ឌ
កម្ពុជារួមមានអំពើមនុស្សឃាតដោយចេតនានិងការធ្វើទារុណកម្ម។

បន្ទាប់ពីស៊ើបអង្កេតតាមតុលាការរួចមក នាថ្ងៃទៅ៨ ខែសីហា កាលពីឆ្នាំមុន ការិយាល័យសហ
ចៅក្រមស៊ើបអង្កេតរបស់អ.វ.ត.ក បានចេញសេចក្តីចោទប្រកាន់ប្រឆាំងនឹងបទឧក្រិដ្ឋទាំងឡាយ
ប្រព្រឹត្តឡើងនៅមន្ទីរស២១ ដែលគេស្គាល់ថាគុកទួលស្លែងណៅចន្លោះពីឆ្នាំ១៩៧៥
ដល់ឆ្នាំ១៩៧៩។ បន្ទាប់ពីដំណោះស្រាយទៅលើ បណ្តឹងឧទ្ធរណ៍ប្រឆាំងនឹងការចោទប្រកាន់
អង្គបុរេជំនុំជម្រះនៃអ.វ.ត.ក បានសម្រេចបញ្ជូនសំណុំរឿងទៅជំនុំជម្រះនាថ្ងៃទី៥ ខែធ្នូ
ឆ្នាំ២០០៨។



ឯកឧត្តម ក្រាញ៉ូ តូនី ប្រធានរដ្ឋបាលស្តីទីរបស់អ.វ.ត.ក មានប្រសាសន៍ថា ប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជា បានរង់ចាំថ្ងៃនេះអស់រយៈពេល៣០មកហើយដើម្បីស្វែងរកយុត្តិធម៌ចំពោះការឈឺចាប់ដែលធ្វើឱ្យ បាត់បង់ជីវិតអស់ប្រជាពលរដ្ឋជាងមួយភាគបីនៃប្រជាពលរដ្ឋទាំងអស់។

នេះគឺជាព្រឹត្តិការណ៍ប្រវត្តិសាស្ត្រនិងជាជំហានឆ្ពោះទៅមុខយ៉ាងសំខាន់មួយក្នុងការឱ្យមានការ ទទួលខុសត្រូវចំពោះឧក្រិដ្ឋកម្ម និងផ្តល់នូវយុត្តិធម៌សម្រាប់ជនជាប់ចោទនិង ជនរងគ្រោះដោយការប្រព្រឹត្តិដ៏ព្រៃផ្សៃក្នុងរបបកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យនាចុងទសវត្សរ៍ទី៧០។ នេះជាប្រសាសន៍របស់លោក កុត រ៉ូសានហើក អនុប្រធានរដ្ឋបាលរបស់អ.វ.ត.ក និងជាអ្នកសម្របសម្រួលរបស់អសបដើម្បីជំនួយដល់ការកាត់ទោសខ្មែរក្រហមដែលមាន។

សវនាការបឋមនេះគឺជាសញ្ញាមួយបញ្ជាក់ប្រាប់ពីការចាប់ផ្តើមការជំនុំជម្រះសេចក្តីកាំង ហ្គេកអ៊ាវ ដែលពេលវេលាជាក់លាក់នៃសវនាការលើអង្គសេចក្តី នឹងកំណត់នៅពេលក្រោយ។ សវនាការបឋមនឹងបន្តទៅដល់ព្រឹកថ្ងៃអង្គារជាបន្តទៀតបើមានតម្រូវការ។

នៅថ្ងៃសវនាការនេះ តុលាការបានសម្រេចពិចារណាទៅលើពាក្យសុំតាំងខ្លួនជាដើម បណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណី និងវិធានការការពារមួយចំនួនដែលទាមទារដោយបណ្តាភាគីទាំងនេះ ក៏ដូចជាបញ្ហាផ្លូវច្បាប់ជាបឋមនិងនីតិវិធីមួយចំនួនដែលមានឥទ្ធិបលទៅដល់ការ ប្រព្រឹត្តិទៅនៃសវនាការជំនុំជម្រះលើអង្គសេចក្តីនៃការចោទប្រកាន់។

ក្នុងសវនាការនេះផងដែរ តុលាការនឹងបញ្ចប់នូវការកំណត់កាលវិភាគសម្រាប់សាក្សីនិង អ្នកជំនាញក្នុងការមកឆ្លើយបំភ្លឺក្នុងពេលសវនាការ។ ជនជាប់ចោទ សាក្សី អ្នកជំនាញ ដើមបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណី មិននិយាយពាក់ព័ន្ធលើបញ្ហាក្នុងអង្គសេចក្តីក្នុងពេលសវនាការ បឋមនេះទេ។ ក្នុងក្របខ័ណ្ឌនៃការទទួលព័ត៌មានអំពីសវនាការបឋម ប្រធានអង្គជំនុំ ជម្រះសាលាដំបូងដោយមានការពិគ្រោះយោបល់ជាមួយនឹងសមាជិកដ៏ទៃទៀត នឹងកំណត់នូវកាលបរិច្ឆេទនៃការចាប់ផ្តើមសវនាការលើអង្គសេចក្តីក្នុងពេលដ៏ខ្លីខាង មុខនេះ។

សវនាការលើអង្គសេចក្តីនឹងពិចារណាទៅលើភស្តុតាងដែលមាននៅក្នុងសំណុំរឿង។ ជនជាប់ចោទ
សាក្សី អ្នកជំនាញ និងដើមបណ្តឹងរដ្ឋប្បវេណី អាចឆ្លើបំភ្លឺ ឬក៏ធ្វើសេចក្តី
ថ្លែងការណ៍ដោយផ្ទាល់មាត់ក្នុងផ្នែកណាមួយនៃសវនាការលើអង្គសេចក្តីនេះ។

ក្រោមកិច្ចព្រមព្រៀងឆ្នាំ២០០៣ រវាងរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ជាមួយនឹងអង្គការសហប្រជាជាតិ
អ.វ.ត.ក ត្រូវបានបង្កើតឡើងជាតុលាការឯករាជ្យមួយ។ តុលាការនេះមាន
បុគ្គលិកជាតិ និងអន្តរជាតិ ហើយមានយុត្តាធិការកាត់ទោសតែទៅលើមេដឹកនាំជាន់ខ្ពស់
និងអ្នកទទួលខុសត្រូវខ្ពស់បំផុត ចំពោះការរំលោភយ៉ាងធ្ងន់ធ្ងរទៅដល់ច្បាប់ជាតិ
និងអន្តរជាតិដែលបានប្រព្រឹត្តិឡើងក្នុងពេលខ្មែរក្រហមកាន់កាប់អំណាចពីថ្ងៃទី១៧ ខែមេសា
ឆ្នាំ១៩៧៥ ដល់ថ្ងៃទី៦ ខែមករាឆ្នាំ១៩៧៩។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមមាននៅលើគេហទំព័រ www.eccc.gov.kh

ឬទាក់ទង

បណ្ឌិត ហេឡិន ចារវីស

ប្រធានផ្នែកកិច្ចការសាធារណៈ

ទូរស័ព្ទលេខ ០១២ ៤៨៨ ១៣៤

លោក រាជ សម្បត្តិ

មន្ត្រីទទួលបន្ទុកព័ត៌មាន

ទូរស័ព្ទលេខ ០១២ ៤៨៨ ១៥៦

លោក អារី ង្កែថានីស

មន្ត្រីទទួលបន្ទុកកិច្ចការសាធារណៈ

ទូរស័ព្ទលេខ ០១២ ៤៨៨ ៤២១

